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25 premis i milers d’idees
Aquest any se celebrava una edició especial, la 25a, dels Premis 
d’Arquitectura de les Comarques Gironines, i el segell de la Garrotxa 
hi va tornar a ser present. Divendres a la Pia Almoina de Girona, 
sis dels divuit guardons que es van entregar van anar a parar a la 
nostra comarca. Així, en la categoria d’efímers el premi se’l va endur 
Niu de foc (5), la instal·lació que va cremar a la plaça de Sant Miquel 
la nit del Lluèrnia 2022 —i que protagonitza la portada d’aquesta 
revista—, dels garrotxins Jaume Tané, Xevi Bayona, Ariadna Castells, 
Marc Lorente, Emi Martinez i Aniol Coll. A més, en aquesta mateixa 
secció, i també en relació amb el festival del foc i de la llum, hi va 
haver una menció per a Erupció a Olot (6), de l’estudi Vida Arquitec-
tura (Víctor Vázquez). Pel que fa a la categoria d’arquitectures, van 
ser dues les mencions especials que van reconèixer la feina feta en 
despatxos de casa nostra: una per a L’heura (4) a Calonge d’OMESR 

Arquitectes (Joan Oliveras i Carolina Ramos) i l’altra per a Pavelló i 
bassa en un jardí (1) a Olot d’Estudio Além (Paula Navarro i Filipe 
Nunes). Per acabar, hi va haver encara dues mencions més per als 
autors garrotxins: en interiors, per a Reconversió d’un taller (3) 
a la Cellera, també de Vida Arquitectura, i en paisatges, per a Sota 
el pont (2) a Sant Feliu de Pallerols, d’Arnau Estudi d’Arquitectura 
(Arnau Vergés i Marc Costa de Plana Hurtós Enginyers).

Les obres esmentades s’afegeixen, doncs, a la panoràmica que con-
formen totes les que han estat distingides al llarg d’un quart de segle 
per la Demarcació de Girona del Col·legi d’Arquitectes de Catalunya 
(COAC). Són l’aparador de milers d’inquietuds, reptes i propostes, en 
un territori ben concret, que avui tractem amb tres dels arquitectes 
garrotxins més reconeguts en les últimes edicions d’aquests premis.
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“Una relació ideal amb el client demana que el procés 
s’iniciï amb tots els desitjos de com un vol viure, però 
sense una imatge prefixada de què representa això”

Marc Torra

Marc Torra

S
egurament heu passat per davant 
d’obres seves, i fins i tot les heu 
trepitjades. Xevi Bayona és un 
dels arquitectes del Firal olotí re-

novat, a més de ser un dels autors de la 
instal·lació de Lluèrnia que divendres va re-
bre el premi d’efímers. Eduard Callís, de l’es-
tudi Un Parell d’Arquitectes, va ser un dels 
encarregats de projectar l’edifici de serveis 
del complex esportiu del Morrot d’Olot, 
juntament amb el seu soci Guillem Moliner, 
amb qui ha intervingut en nombroses pla-
ces de la ciutat. I Arnau Vergés és qui va 
dibuixar la rehabilitació de l’espai de Can 
Paxinc, seu actual de La Comarca. Aquests 
tres arquitectes rumien en cada projecte 
com poden aconseguir que l’arquitectura 
ens faci més feliços. També tots tres han 
presentat sovint alguns dels seus resultats 
als Premis d’Arquitectura de les Comarques 
Gironines. Ara que aquests reconeixements 
han complert 25 anys, hem parlat amb ells 
del que els empeny a participar-hi però, so-
bretot, de la seva manera d’entendre l’ofici. 

Text: Laia Terricabras

Xevi Bayona, Arnau Vergés i Eduard Callís (d’esquerra a dreta), a la seu olotina del COAC

Per què us presenteu als Premis? 
Arnau Vergés: En el meu cas no té un sen-
tit pràctic. Ser seleccionat o premiat, quan 
et dediques molt a fer habitatge, fins i tot 
pot ser contraproduent perquè de vegades 
genera una certa distància amb el client 
abans de l’encàrrec per la por de com seràs, 
si voldràs imposar massa les teves idees, si 
la casa sortirà massa cara...
Eduard Callís: Estic d’acord que els Premis 
de Girona no et porten més encàrrecs però 
tenen una cosa bona: si mires el conjunt 
d’obres que s’hi han anat presentant, 
veus quins temes que semblaven el més 
important fa uns anys eren només una 
moda i quins continuen preocupant ara. 
Participar-hi és implicar-se en aquesta 
mena de discurs. 
Xevi Bayona: De fet, els Premis serveixen 
de termòmetre no només pel panorama 
global, sinó també per l’interès propi. A mi 
el fet de presentar-m’hi m’ajuda molt a po-
sar ordre en els projectes, a passar un sedàs 
per explicar-los d’una manera amable a qui 

els hagi de llegir i mirar. Sobretot en una in-
tervenció efímera, en què preval més l’emo-
ció del visitant, quan volem transmetre allò 
a través d’una foto pren un altre interès.

Quina és la relació ideal amb el client 
quan es tracta de fer una casa? 
EC: És aquella que és un viatge que fem 
tots plegats: el promotor, els tècnics i els 
constructors. Demana que el procés s’iniciï 
amb tots els desitjos de com un vol viure, 
però sense una imatge prefixada de què 
representa això, tant per part del client 
com per part de l’arquitecte.

L’arquitecte ha de tenir un tarannà humil?
AV: Sí, és el més important, i el més difícil i 
menys habitual en aquesta professió. Tots 
tenim el nostre ego —als Premis també hi 
som per aquest motiu: ens agrada pen-
sar que ho fem bé i que ens ho diguin de 
fora. Quan acabem un projecte, vull que els 
clients sentin que també l’han fet ells. Es 
tracta que el procés sigui prou evolutiu i 
prou suau perquè les seves aportacions s’hi 
vagin veient reflectides i les teves les pu-
guin anar paint. El projecte final no els ha de 
sorprendre. Voldria dir que no és seu. 
XB: Jo, quan comencem, els passo una en-
questa amb una setantena de preguntes 
“estranyes”: si haguessis d’estar tot el dia 
assegut a la casa, on t’asseuries?, què fas 
la primera hora quan et despertes?, què 
t’agrada fer quan menges?, tens invitats?..., 
per saber quina manera tenen de viure i 
que aquella casa pugui donar-hi resposta. 

En un projecte, us pesen més els criteris 
formals o els requeriments funcionals? 
EC: Jo no veig una dissociació entre el món 
del que és funcional i el món del que és 
bell. Funcional no vol dir només que sigui 
pràctic. També significa que la casa estigui 
ben orientada, que tingui ventilació cre-
uada, que sigui molt agradable d’estar-hi, 
i això depèn d’una alçària de sostre, d’una 
profunditat... És una decisió única.
XB: I fins i tot el concepte de funcional és 
molt relatiu, depèn del client. En una entre-
vista, l’escultor Xavier Corberó deia que si 

Un niu de projectes
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“L’arquitectura ens ha de fer feliços. Si no és pràctica, 
difícilment ho aconseguirà, però el camí important és el 

que porta a aquella habitació que és un poema”

una habitació o una sala no eren un poema, 
no li interessaven. Per ell, si no eren un po-
ema estèticament, no complien la funció.
AV: Potser cal redefinir el concepte de fun-
cionalitat, entesa com a practicitat com en 
l’exemple típic de la persona que es fa gran 
i vol un pis al mig d’Olot amb ascensor al 
costat d’un supermercat i una farmàcia. 
Quan arriba al pis, s’asseu en una butaca, 
ja ho té, però és feliç? Per què a l’arquitec-
tura se li demana tanta practicitat i no se 
li demana felicitat? L’arquitectura ens ha 
de fer feliços. Si no és pràctica, difícilment 
ho aconseguirà, però el camí important és 
el que porta a aquella habitació que és un 
poema, a aquell espai on toca el sol de tarda 
a l’hivern, i seus a la butaca i hi estàs bé.

En aquest sentit, un pressupost ajustat 
per fer l’obra pot ser una limitació?
XB: El pressupost limita en el bon sentit; 
a vegades amb pocs recursos surten so-
lucions imaginatives que són tant o més 

Casa retina a Santa Pau, d’Arnau Vergés. Obra premiada 2018. Fotos: Marc Torra

‘Habitare’ o llar sense casa a Olot, de Xevi Bayona i Àlex Posada. Menció 2022. Foto: Pep Sau
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“A vegades amb pocs recursos surten solucions 
imaginatives que són tant o més interessants que les 

que resultarien d’un pressupost il·limitat”

interessants que les que resultarien d’un 
pressupost il·limitat. 
EC: Com que normalment el pressupost 
és ajustat, ja enfoquem el projecte amb 
aquesta perspectiva des del principi: potser 
de les deu coses que tenim sobre la taula en 
podem fer cinc, i triem. L’últim any els preus 
de construcció han pujat molt i això ha fet 
que una projecte que abans es podia pagar, 
ara ja no, però en un moment de preus esta-
bles, es poden preveure els costos. El pres-
supost ajuda molt a prendre decisions...
XB: ...i també a tenir els valors clars. Com 
quan fas un esbós d’un edifici, et pre-
guntes: quins són els traços importants? 
Potser és més interessant fer aquella cosa 

i deixar estar l’ornament. Així el projecte 
agafa cada cop més l’essència.
AV: De fet, jo no m’he trobat mai amb un 
client que m’encoratgés a no mirar prim, i si 
m’hi trobés, em sentiria incòmode. Pensaria 
que és poc racional, que és poc sostenible... 

Ara es parla molt de sostenibilitat…
EC: L’aspiració és que arribi el dia que es 
doni per descomptat que un edifici és sos-
tenible, de la mateixa manera que ningú 
ve i et diu si l’estructura d’aquest edifici ja 
s’aguantarà. A vegades en veus un que ha 
obtingut una certificació on s’ha fet el gran 
esforç de treballar amb determinats mate-
rials per ser sostenibles, però que no té, per 

exemple, bones condicions de ventilació i 
hi hauran de posar aire condicionat.
XB: S’ha fet un abús de l’etiqueta de què 
és sostenible. Aquí tendim a parametritzar! 
De vegades té més lògica fer servir un ma-
terial que es produeix a prop, encara que 
no sigui tan ecològic, que no pas un altre 
que ens ve d’un altre país.
AV: Faré un últim comentari per acabar de 
perdre clients... (riem) Crec que, a més de 
créixer en sostenibilitat, hem de decréixer 
en grau de confort. Els nostres avis, quan 
vivien en una casa de pagès, estaven molt 
bé asseguts a l’escon a tocar del foc a terra 
i quan anaven a les habitacions hi feia un 
fred de por, però s’abrigaven. Com ells, hau-
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ríem de ser capaços de tolerar molt més el 
disconfort. És clar, en relació amb la nostra 
expectativa actual de confort, necessitem 
fer un tipus d’arquitectura que ha de ser 
molt sobredimensionada en tot.
XB: De fet, la normativa [el Codi Tècnic de 
l’Edificació del 2006] ens diu com hem de 
viure, i és molt bèstia com pressuposada-
ment ha de ser un habitatge.

Com conviviu amb la normativa?
AV: Malament. El codi tècnic ens diu coses 
com que hem de posar reixetes de venti-
lació a les habitacions, donant per fet que 
la gent ja no sap que ha de ventilar. Hem 
perdut el coneixement humà.
EC: Per ben intencionat que sigui, fa la sen-
sació d’una normativa de nou-ric. Sobretot 
quan s’intervé en edificis antics, que és el 
cas de la gran majoria dels projectes que 
fem, no permet que es pugui aprofitar res. 
En una rehabilitació, no seria més sosteni-
ble no aïllar tant però conservar-ho tot i no 
haver de construir de nou?

Com enfoqueu la rehabilitació? Us fa 
estar en contacte amb l’arquitectura 
tradicional.
XB: Cada vegada m’interessa més la tradi-
ció. Des dels anys seixanta, fins i tot abans, 
ens hem inventat un imaginari nou, però 
hem perdut el fil amb l’artesà, amb la tra-
dició. És importantíssim tenir els seus co-
neixements si volem sumar-hi alguna cosa 
més. Si es feia aquesta coberta de llata per 
canal era per alguna cosa. Quan estudiava 
arquitectura a Barcelona no em van ense-
nyar mai a fer una coberta inclinada, es do-
nava l’esquena a tota aquesta tradició. és 
un dèficit no voler mirar el món on vivim.
EC: Per pobre que sigui l’edifici que rehabi-
litem, allà hi ha un saber fer d’uns artesans 
que difícilment trobarem avui. Això té un 
valor en si mateix. A Un Parell d’Arquitec-
tes entenem que en aquests casos sempre 
hi ha una operació d’empelt, és a dir, no 
contraposem el nou amb el vell, sinó que 
canviem el rumb d’allò que ja existeix, po-
tenciem els seus atributs, corregim alguna 
cosa que no funciona, i allò pot tornar a 
tenir vida una altra vegada. 
AV: Jo he estat anys afrontant les reha-
bilitacions amb un treball previ de buscar 
l’essència d’aquell edifici, clarificant i des-
cartant-ne elements, i això era el que em 
deixava tranquil, però amb el temps he 
arribat a la conclusió que aquella essèn-
cia no existeix: el desordre, la casualitat, 
l’addició que es va fer per una necessitat..., 
tot és fruit d’una evolució. Al final et cen-

tres igualment en alguns dels elements 
d’aquell edifici, però sobretot busques un 
nou ordre, o sigui, t’afegeixes a aquell caos.

L’arquitectura configura edificis, però 
també transforma l’espai públic.
EC: Fins i tot si ens fixem en el projecte 
d’una casa, que no és espai públic, veurem 
que té una incidència sobre com serà la 
ciutat: el tros de carrer de davant pot ser 
millor o pitjor en funció de com siguin la 
barana o la tanca, de si a la dreta o a l’es-
querra hi queda una mitgera... Per tant, els 
edificis tenen una responsabilitat no només 
de portes endins sinó també enfora.
XB: De fet, l’arquitectura ofereix a la ciu-
tat una mirada polièdrica, física però també 
social. Poso un exemple relacionat amb el 
projecte del Firal d’Olot. Un any per Lluèrnia 
es va posar un avió, però només hi cabia al 
pavelló firal. Això és representatiu, és com 

Terrasses a Sant Esteve d’en Bas, 
d’Un Parell d’Arquitectes. Menció 2020. 

Fotos: José Hevia
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tenir un menjador petit i que no puguis in-
vitar gent a menjar a casa. Si al centre de la 
ciutat no hi ha un espai escenogràfic obert, 
gran, tenim un problema. Com a arquitec-
tes podem detectar problemes a l’espai 
públic i proposar-hi solucions.
AV: I de la mateixa manera que l’arqui-
tectura pot millorar el funcionament d’un 
espai o d’un barri, un conflicte urbà, la vida 
de les persones..., també a vegades el lloc 
on t’has de col·locar és tan potent, que el 
teu gran debat és no defraudar aquest lloc; 
t’has de col·locar de manera que no l’empit-
joris, que no siguis massa invasiu.

Percebeu que es valora l’arquitectura a 
la Garrotxa? 
AV: Sí, jo crec que és la gran aportació dels 
arquitectes RCR [Premi Pritzker 2017]. 
Han fet obrir la ment, han facilitat que no-
saltres puguem proposar més lliurement. 
A casa nostra s’ha parlat d’arquitectura i 
s’han conegut obres que en altres llocs són 
molt estranyes.
EC: També és veritat que hi ha hagut molts 
altres arquitectes que han fet molt bona 
arquitectura que han construït la ciutat. 
Hem tingut sort en això. Penso, per exem-
ple, en els tres blocs del carrer Panyó.
XB: L’arquitectura, a més, ha set una con-
seqüència de molts anys de pòsit cultural: 
de les arts plàstiques, de l’Escola d’Art... 
Això fa que també sigui vista amb bons 
ulls per la societat. A la Garrotxa és fàcil fer 
una arquitectura pensada.

Can Sau a Olot, d’Un Parell d’Arquitectes 
i Quim Domene. Obra premiada 2020. 

Foto: José Hevia

Mitjans de comunicació o�cials Productes o�cials

Col·laboradors

Exposició de les obres premiades  
i seleccionades 2023
-
Exposició ‘25 edicions dels Premis 
d’Arquitectura de les Comarques de Girona’

Del 2 de juny a l’11 de setembre de 2023 
Horari: feiners, de 9 a 16.30 h

Organitza Amb el suport de Patrocinadors principals Patrocinadors

Seu de la Demarcació de Girona del Col·legi d’Arquitectes de Catalunya.  
Plaça de la Catedral, 8. Girona


